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CONSELL DE BARRI DE SANT ANTONI  - RESUM DELS PUNTS DE L’ORDRE DEL DIA I 

ACORDS 

28 de setembre de 2023 

18.30 h 

http://salavirtual.barcelona.cat/DT02-DistricteEixample-Consell-Barri-28092023-1800-

772F 

Link de Youtube per a l’streaming:  

https://youtube.com/live/3WR-Bt8vHkw?feature=share 

Assistents 

President: Jordi Valls Riera. Regidor del Districte de l’Eixample 

Comissió de Seguiment: 

Marc Martínez Navarro. Conseller de barri de Sant Antoni. 

Marta Sendra Ibáñez. Consellera Grup M. PSC 

Pau Campderrós Alonso. Conseller Grup M. BCN en Comú 

Mar Trallero Cordero. Consellera Grup M. BCN en Comú 

Anna Salvador Alonso. Consellera Grup M. ERC 

Gabriel Morcillo Figueras. Conseller Grup M. Junts x Cat 

Jaume Alcántara Aguilar. Conseller Grup M. Junts x Cat 

Sonia Devesa Rius. Consellera del Grup M. PP 

Alejandro Muñoz Mateos. Conseller del Grup M. PP 

 

Relació d’entitats membre de la CdS que han assistit  

Associació veïnal de Sant Antoni 

Fem Sant Antoni 

Sant Antoni Comerç 

 

Relació de persones membre de la CdS no representants d’entitats que han assistit: 
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Representants de les següents entitats 

AFA Ferran Sunyer 

Associació Talia Olympia 

Federació Entitats Calàbria 66 

Centre Ocupacional Paideia 

Associació Pro Talia Olympia 

SOM Sant Antoni 

Plataforma La Llossa  

Espai Prize 

 

Tècnics Municipals i ponents 

Marina Mañas. Cap del Departament d´Intervenció Social a l´Espai Públic. 

Carlos Vàzquez. Cap de la Direcció de Serveis de Neteja i Gestió de Residus. 

Domènec Escarré. Intendent de la Guàrdia Urbana del Districte de l’Eixample. 

Tere Gómez. Coordinadora territorial i convivència. Direcció de Serveis a les Persones i 

al Territori. 

Fidel Gonzalez Perez. Tècnic de la Direcció de Democràcia Activa. 

Dos agents de la Guàrdia Urbana de Barcelona. 

1 agent de Mossos d’Esquadra.  

Gema Rama. Secretària del Consell de barri. Direcció de Serveis a les Persones i al 

Territori. 

 

Assistents: 

Assistència total en el moment de màxima afluència:   67 

Ciutadanes i ciutadans:     30 

Representants d’entitats:     15 

Altres (consellers, tècnics i ponents)    22 
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Ordre del dia 

1. Benvinguda del regidor. 

2. Presentació del procediment de renovació de la Comissió de seguiment del 

Consell de barri i vicepresidència. 

3. Proposta d’adjudicació directa de la gestió cívica de l’Espai veïnal Calàbria 

66. 

4. Gestió dels serveis municipals a l’entorn de l’urbanisme tàctic dels carrers 

Comte Borrell, Parlament, Marquès de Campo Sagrado i Aldana.  

5. Torn obert de paraules. 

 

1. Benvinguda del regidor. 

Jordi Valls, el regidor, dona la benvinguda; llegeix els punts de l’ordre del dia; es 

presenta i  presenta a les persones que estan a la taula: Anna Terra, gerenta del 

Districte de l’Eixample; Marc Martínez, conseller tècnic del Districte de l’Eixample i 

Gema Rama, tècnica de barri de Sant Antoni i secretària del Consell de barri.  

2. Presentació del procediment de renovació de la Comissió de seguiment del 

Consell de barri i vicepresidència. 

Fidel G. realitza la presentació. El document es pot consultar a: 

https://www.decidim.barcelona/assemblies/barrisantantoni/f/2880/meetings/6523 

3. Proposta d’adjudicació directa de la gestió cívica de l’Espai veïnal Calàbria 66 

El regidor exposa que aquest punt implica que el Consell de barri prengui una decisió 

formal sobre la proposta d’adjudicació directa de la gestió cívica de l’Espai veïnal 

Calàbria 66. Continua la seva exposició dient que l’Espai veïnal Calàbria 66 és un 

equipament comunitari que fins ara ha estat gestionat a partir d’un model de gestió 

cívica públic i comunitari; que és un sistema que està funcionant bé, i que suposa que 

entitats cíviques del barri puguin fer ús i gestionar un equipament de barri. Afegeix que  

aquest tipus de gestió pot generar més arrelament, més coneixement i més cohesió 

social donat que hi ha una vinculació més directa entre qui gestiona l’equipament i la 

gent que en fa ús. Fins ara l’Espai veïnal Calàbria 66 ho gestiona la Federació d’Entitats 

Calàbria 66 (endavant FEC66), i el conveni s’acaba el 31 de desembre de 2023. A la 
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Comissió de seguiment del Consell de barri es va proposar que la FEC66 continuï amb 

la gestió, tenint en compte que cap altra entitat més ha expressat la voluntat de voler-

ho fer. Hi ha una valoració positiva del desenvolupament del projecte actual. Aquesta 

decisió l’ha de prendre el Consell de barri de manera formal. Dona pas a Carolina 

Casajoana, membre de la Junta de la Federació d’Entitats Calàbria 66. 

Carolina Casajoana comenta que acudeix al Consell de barri en representació de la 

presidenta de la FEC66, Arantxa Comamala que no ha pogut venir per conciliació 

familiar; l’acompanyen Sílvia Aymerich, Xavi Pagès i Marc Folch Vol celebrar i agrair la 

renovació del conveni,  i destaca que el projecte és molt viu i que està consolidat. 

Expressa que fa set anys aproximadament el projecte va arrencar; que el pròxim 

conveni contempla una lleugera millora econòmica, i reconeix la coordinació que s’està 

fent entorn de l’acció comunitària amb la resta d’agents del barri. Exposa les principals 

accions que es porten a terme: la gestió de l’equipament que es fa des del veïnat cap al 

veïnat; el projecte de l’Escoleta del barri; els casals d’infants i adolescents; gent gran 

activa; assajos de teatre i cant. L’altre eix és la dinamització comunitària; durant el 

període de la pandèmia es va fer un pas endavant col·laborant en la coordinació dels 

diferents agents del barri (CAP de Manso, Centre de Serveis Socials...); des de 

l’aleshores es treballa conjuntament amb l’objectiu de millorar la vida del barri fent 

especial atenció als més vulnerables.  

El regidor comenta que formalment li ha de demanar al Consell de barri si estan 

d’acord en el fet que la Federació d’Entitats Calàbria 66 continuï amb la gestió de 

l’equipament amb un conveni de dos anys més dos anys de pròrroga. Aquest els 

felicita per la feina feta. No hi ha cap intervenció en contra de la proposta.  

4. Gestió dels serveis municipals a l’entorn de l’urbanisme tàctic dels carrers 

Comte Borrell, Parlament, Marquès de Campo Sagrado i Aldana.  

El regidor exposa que el següent punt és el que va decidir la Comissió de seguiment del 

Consell de barri. Anna T. gerenta inicia la seva intervenció exposant les dades que 

apareixen a  la següent presentació: 

https://www.decidim.barcelona/assemblies/barrisantantoni/f/2880/meetings/6527 
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El regidor pren la paraula, comenta que s’ha fet una explicació quantitativa dels serveis que es 

presenten, i ara és l’hora de l’exposició de la seva realitat. 

1. Torn obert de paraules 

Persona que intervé Intervenció 

Toni Oller, membre de Assoc. Talia 

Olympia i veí  

A l’exposició he trobat a faltar la dada 

que indica que el barri de St. Antoni és 

molt petit; encara són més petits els 

carrers Parlament, Marquès de Campo 

Sagrado i Aldana. També, que són carrers 

que estan molt a prop del Raval. Moltes 

persones que dormen al carrer fan ús de 

les drogues. També, hi ha un problema 

amb les persones incíviques.  Manca un 

programa específic contra la droga. 

Jose, veí  Als cartells que es van penjar del Consell 

de barri no específica el nom de 

l’auditori: Joan Bordetas. Quin és el 

calendari de les obres de la Ronda St. 

Antoni? Què passa amb l’urbanisme 

tàctic? S’arribarà a fer un urbanisme  

definitiu? 

Vull participar a un consell de seguiment. 

 Rosa, veïna del carrer Comte Borrell A l’interior d’illa Càndida Pérez hi ha un 

restaurant que té uns grans extractors de 

fums que estan funcionant dia i nit, 

generant un soroll constant.  

Quin és el problema que té Barcelona 

amb els arbres que cauen? 

Ricard Curt, veí del carrer Viladomat No veig agents de la GUB al carrer; hi ha 

molta de soroll i contaminació al carrer; 
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els gossos entren als interiors d'illa; hi ha 

molt d'orins de gos al carrer i molts 

patinets i bicicletes. 

Marisa, veïna de l’Avinguda Mistral  L’alt lloguer de l’habitatge és el problema 

real; a causa d’això hi ha moltes persones 

que hi viuen al carrer.  

No es respecta els horaris de càrrega i 

descàrrega.  

La velocitat de les bicicletes i patinets és 

molt elevada. 

S’hauria de canviar ja el dibuix de 

l’urbanisme tàctic. 

Teresa Márquez, veïna del carrer Aldana Hi ha raconets a la zona del carrer Aldana 

que afavoreix que les persones sense llar 

es posin allà; aquestes persones pixen allà 

i deixen menjar a terra.  

Josep Mª Gonzalez, veí del carrer Aldana No està d’acord amb la gestió municipal 

que s’està fent davant els problemes.  

Mar, veïna del carrer Aldana Hi ha una degradació extrema a la part 

baixa de St. Antoni. Com es pensa 

solucionar això? Jo trauria els bancs.  

Roger Heredia, veí del carrer Aldana El carrer Aldana és el carrer més petit del 

barri. Destaco que: les senyalitzacions no 

són clares; hi ha inseguretat; no hi ha 

prou il·luminació; hi ha una escola 

pública; hi ha un punt de càrrega d’aigua 

de camions, aquest estiu n’hi ha passat 

molts; el terra està desnivellat; hi ha 

conductes incíviques, drogoaddicció i hi 

ha inseguretat. Els puc acompanyar a 
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veure-ho. 

Jordi Vendrell A les festes del barri es talla el carrer 

Floridablanca; demano que es posi una 

senyalització de què el carrer 

Floridablanca està tallat; que es pugui 

circular pel lateral de la Gran via de les 

Corts Catalanes fins a Viladomat. 

Vicenç Capafons, veí dels carrers 

Viladomat- Sepúlveda 

Els carrers Viladomat i Sepúlveda són dos 

forats negres a causa del trànsit dels 

cotxes. El carrer València ha augmentat el 

pas de cotxes. 

Rosa Jover, veïna de la Ronda Sant Antoni 

(intervenció telemàtica) 

El problema de la Ronda St. Antoni no 

s’ha resolt. Demana al nou govern que 

tingui en compte el veïnat que hi viu. A la 

Ronda St. Antoni els serveis de neteja són 

diferents (una banda és de l’Eixample i 

l’altra és de Ciutat vella); demano que els 

serveis de neteja es coordinin; no es 

retiren els cartons de les botigues i la 

canalla els agafa per jugar; quina és la 

funció dels agents cívics? No s’hauria de 

passejar només, sinó que ha d’interpel·lar 

a les persones que fan accions incíviques, 

i que treballin a les tardes que és quan 

més es necessiten; tenir més arbres i 

cuidar-los és una necessitat bàsica de la 

ciutat, i que no es facin tantes activitats a 

la Ronda St. Antoni de música 

amplificada, tipus concerts, i n’hi ha 

molta canalla jugant al carrer fins a altes 
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hores de la nit. 

Marc Folch, treballador de la FEC66 El Centre de Serveis Socials de Sant 

Antoni viuen com un problema que a 

l’estiu hagin d’anar de treballar a l’Antiga 

Esquerra de l’Eixample; això provoca 

absentisme a les visites i és greuge per a 

les persones més vulnerables que s’han 

de desplaçar fora del barri. També, tenen 

dificultats per cobrir les baixes mèdiques. 

Aquest col·lectiu sol tenir baixes. Ha sigut 

un greuge per a la persona que 

s’encarrega de la dependència.  El CAP de 

Manso té un greu problema per cobrir els 

llocs de treball que es generen, p.e per 

jubilació.  

Elena, veïna de la calle Viladomat Qué se está haciendo para favorecer las 

conductas cívicas relacionadas con la 

limpieza?  Siempre veo basura fuera de 

los contenedores. Y con las personas que 

viven en la calle? p.ej. quitar bancos... 

Hay mucha suciedad en las calles; por qué 

no se limpian las calles?;  cuál es la 

frecuencia de limpieza? 

Hay muchos locales cerrados. Dicen que 

los alquileres son muy caros. Qué se 

puede hacer para que St. Antoni no se 

convierta en el barrio del Born? 

Teresa Riera, veïna dels carrer Comte 

Borrell i Parlament 

L’urbanisme entre Parlament i Borrell 

facilita que es faci un ús inadequat; que 

generi molt de soroll i això provoca 



 
 
 

Districte de l'Eixample 

 

9 
 

problemes de salut derivats,  per exemple 

la manca de son. El mobiliari tàctic està 

molt bruts perquè és molt difícil de 

netejar. Demano que es treguin les taules 

i les bancades.  

Respostes: 

El regidor diu que el Consell de barri és l’expressió de la diversitat d’opinions al barri; 

que farà respostes genèriques a les qüestions i que el personal municipal responsable 

dels serveis faran una intervenció curta sobre els temes. Apunta que no està d’acord 

amb la idea de què es fa propaganda, en tot cas qui pot fer propaganda és el personal 

polític. Sant Antoni és un barri delicat, que ha viscut un debat polític especialment 

intens, i possiblement políticament s’hauria d’haver fet millor.  

Continua dient que hi ha un problema al barri de Sant Antoni, i la ciutat de Barcelona 

que és el sensellarisme. Té a veure amb la salut mental, la immigració, l’habitatge, i la 

drogoaddicció; té a veure amb què Barcelona està acollint bona part de les persones 

sense llar de tota l’àrea metropolitana.  

Exposa que hi ha un problema amb la neteja, i que el govern ha pres decisió de 

millorar-la, difícilment es podrà solucionar al 100%. 

Comenta que no es parla prou de la seguretat, de defensar la Guàrdia Urbana i els 

Mossos d’Esquadra.  

Exposa que hi ha un problema amb les conductes incíviques, i que l’acció dels agents 

cívics hauria de ser més intensa. 

Apunta que a la Ronda de St. Antoni es preveu que comencin les obres el 8 de gener de 

2024; que hi ha coses que cal debatre, sense canviar el projecte, p.e el tema de la 

càrrega i descàrrega, i el carril per a les bicícliques. 

Diu que recull el tema dels bancs i les cadires, i estudiaran la situació  del carrer 

Aldana. 

Pel que fa als locals buits, comenta que hi ha una iniciativa municipal per comprar 

locals; s’ha fet un procés d’adjudicació, i es continuarà fent.  
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Per últim, diu que pel que fa a la qüestió relativa als serveis socials, es farà la consulta a 

l’Institut Municipal de Serveis Socials, i a salut. 

Carlos V. exposa que la mateixa concessionària és la que s’encarrega de la neteja de 

Sant Antoni i Raval; la freqüència no és la mateixa en els dos barris; el barri està molt 

tensat per la part baixa; no es pot posar una persona al costat de cada persona sense 

sostre; en els dies entrants es traslladarà al Districte una proposta per reforçar la 

neteja amb aigua a aquesta part baixa del barri; el carrer Aldana es neteja amb aigua 

tots els dilluns a la nit. A la resta de Superilla hem viscut dos processos: quan es va 

implementar la nova contractada quan hi va haver mancances de neteja, i a partir de 

setembre del 2022 van reforçar amb equips amb aigua, p.e orins al costat dels 

contenidors. 

Marina M. diu que el fenomen del sensellarisme és un tema complex i un problema 

estructural; que té a veure amb l’habitatge, la migració, el mercat de treball i amb que 

els sistemes de protecció són cada cop més minses. Continua exposant que des de 

l’Ajuntament de Barcelona s’afronta aquesta realitat a partir de diferents plans; un 

d’ells fa de manera coordinada amb les entitats del tercer sector (és l´únic 

model  d’aquestes característiques a tota Europa). Diu que hi ha serveis desenvolupats 

pel propi Ajuntament de Barcelona i d’altres congeniats, concertats  amb entitats del 

Tercer Sector; que hi ha un equip de 118 professionals dedicades  a l’atenció a les 

persones en situació de sensellarisme. També, hi ha persones en situació de 

sensellarisme allotjades a equipaments. Aquestes persones que viuen al ras moltes 

vegades tenen molta por als serveis perquè no tenen documentació; han estat objecte 

de tràfic de persones; són persones que es van movent pel territori, és a dir, que són 

itinerants i per tant la intervenció va dirigida a generar confiança, i afavorir la una base 

relacional per començar a treballar un Pla de Millora i de recuperació. Exposa que el 

personal de l’ equip és multidisciplinar i està composat per professionals del dret, de 

treball social, educació social i de treball familiar; i que estan a disposició de la 

comunitat i de les persones sense llar; en aquest sentit fem xerrades a les entitats i a 

menjadors socials, per exemple. Continua dient que arribar a la situació de viure al 

carrer no és fàcil, primer la persona demana ser acollida per les amistats, la família, 
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cerquen una habitació...i finalment arriben al carrer. A altres països d’Europa el fet de 

viure a la casa d’un familiar, per exemple, es considera que aquesta persona és una 

persona sense llar perquè no té un allotjament propi. Hi ha aproximadament 5.500 

persones sense llar; 1.200 d’aquestes al carrer, i 4.382 allotjades. L’Ajuntament de 

Barcelona destina 43.000 euros en l’atenció al sensellarisme, de fons propi i de la 

Generalitat de Catalunya, per atendre a les persones sense llar. Hi ha un problema amb 

l’àrea metropolitana, a la resta de municipis no hi ha un programa per atendre a les 

persones sense llar i les persones recorren a la Ciutat de Barcelona per cobrir les 

necessitats més bàsiques. Exposa que tenim una taula de treball transversal a tots els 

Districtes i en concrets a l’Eixample,  es reuneix cada mes i mig per treballar les 

necessitats bàsiques de les persones que viuen al carrer i acordar intervencions per 

minimitzar l’impacte a la comunitat. A la ciutat de Barcelona, hi ha veïnat que pensa 

que pel que hi hagi una persona que estigui estirada al carrer creu que aquesta 

persona no està atesa, encara que no vulguin parlar amb els tècnics fem seguiments 

indirectes i conjunta amb l’equip de Salut Mental per a persones sense llar (ESMES) . 

Comenta que tenim serveis de necessitats bàsiques, (dutxes, menjar, canvi de roba) i 

que repartir menjar a carrer a les persones sense llar les estigmatitza molt mes,  hi ha 

veïnat i entitats que porta menjar a les persones sense sostre. Les dues persones que 

estan instal·lades al c. Aldana; i les vuit a comte Borrell no les poden fer fora; el que sí 

es fa, és instaurar dispositius d’equilibri social, com neteja diària de l’espai, recollida 

d’embalums, i  afavorir el seu desplaçament. Però, són persones amb criteri i escullen 

lliurement on estar; hi tenen uns drets, i tenen deures, no els hem d’infantilitzar. Hem 

de treballar l’estada a carrer i respecte per la convivència amb el veïnat; són veïns del 

barri; entenc que no és la millor visió la pobresa extrema que pateixen les persones 

que dormen al ras, afegeix que si veuen una persona en situació de carrer amb els seus 

fills i filles que els expliquin pedagògicament als vostres fills la situació de 

sensellarisme. Continua dient que cada vegada n’hi ha més: de l’any 2022 al 2023 hi ha 

un augment aproximat d’aquesta realitat entre un 10 i 15 %. Exposa que un altre 

problema és el rebuig de la comunitat; quan s’intenta obrir un equipament, el veïnat 

es queixa. Un exemple és l’equipament anomenat Centre Residencial Integral Lotus 
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que vam activar el servei de gestió de conflictes per treballar amb el veïnat. Finalitza la 

seva intervenció agraint la preocupació del veïnat. 

David E. diu que a la Superilla es presenta un seguit de problemes de convivència; que 

a la comissària de l’Eixample hi treballen més de 300 agents; que s’ha augmentat el 

pressupost per a la contractació d’efectius; que hi ha hagut presència 24 hores a la 

Ronda St. Antoni, per exemple, i apunta que hi ha voluntat política d’atendre les 

necessitats. Comenta que la situació de les persones sense llar perdura en el temps, i  

que té la sensació que alguns veïns volen que els cossos de seguretat facin fora a les 

persones sense llar. Afegeix que la Guàrdia Urbana de Barcelona denuncia a la  

persona està cometent un delicte; podem decomissar les pertinences, avisar a neteja, 

però aquella persona no desapareix. Diu que la realitat de les persones sense llar es 

treballen coordinadament entre els serveis municipals; que també s’aborda de manera 

conjunta amb les entitats; per exemple  a partir de la demanda de l’escola Aldana es va 

treure un entarimat de fusta que hi havia al costat de l’escola perquè s’havia convertit 

en un lloc d’estada permanent per a persones sense sostre.   

El regidor agraeix les intervencions i es tanca la sessió.  

 

 

Barcelona, 26 d’octubre de 2023 

 

Gema Rama 

Secretària del Consell de barri de Sant Antoni 


